

Padborg, 29.05.2024

Dato: **Fredag, den 17. maj 2024 kl. 9.00 – 11.00**

Møde: **Forvaltningsgruppemøde**

Sted: **Regionskontor & Infocenter, Lyren 1, 6330 Padborg**

Referat:

1. Velkomst

Peter Hansen byder gæsterne velkommen.

2. Efterbehandling af mødet 08.03.2024

- Cannabislegalisering: Et nyhedsbrev blev sendt rundt. Ellers er der intet nyt om emnet. Bela Bergemann vil give nærmere oplysninger om Flensburg som modelregion, hvis dette skulle blive aktuelt.
- Grænseoverskridende togforbindelser: Der er rettet skriftlig henvendelse til beslutningstagerne og aktører. Besvarelserne vil blive sendt samlet til partnerne.

3. Forberedelse af mødet den 07.06.2024

Indtil videre har formandskabet ikke modtaget yderligere emner, hvorfor formatet for mødet er under overvejelse: online eller slet ikke.

Datum: **Freitag, den 17. Mai 2024, 9.00 – 11.00 Uhr**

Sitzung: **Sitzung der Verwaltungsgruppe**

Ort: **Regionskontor & Infocenter, Lyren 1, 6330 Padborg**

Protokoll:

1. Begrüßung

Peter Hansen begrüßt die Gäste.

2. Nachbereitung der Sitzung vom 08.03.2024

- Cannabis-Legalisierung: Ein Newsletter wurde herumgeschickt. Ansonsten gibt es nichts Neues zum Thema. Bela Bergemann will nähere Informationen zu Flensburg als Modellregion geben, falls dies aktuell wird.
- Grenzüberschreitende Zugverbindungen: Die Entscheidungsträger und Akteure wurden angeschrieben. Die Antworten werden gesammelt an die Partner geschickt.

3. Vorbereitung der Vorstandssitzung am 07.06.2024

Bisher wurden noch keine weiteren Themen vom Vorsitz erhalten, weshalb das Format der Sitzung überlegt wird: online oder gar nicht.

- **Budget 2025/2026**

Uklarhederne vedrørende budgettet er opført i bilaget til dagsordenen.

NETE-projektet er indsendt til Interreg-sekretariatet inden for fristen. Der forventes først en afgørelse i december 2024.

Det planlagte Pontifex-projekt skal skabe juridiske kompetencer og levere opdaterede løsninger i bestemte sager for hele Interreg-området (herunder også Femern Bælt-regionen).

Med hensyn til kommende mødeformater er der fremsat ønske om, at GRU-møderne fortsat afholdes fysisk, hvorimod forvaltningsgruppemøderne måske i højere grad kunne afholdes online. Det er vanskeligt at afholde hybride møder på grund af tolkning.

- **Tilbage melding fra udvalgene**

Det går rigtig godt med Borgerprojekt-fonden, herunder særligt transportpuljen. Forvaltningsgruppen vil få tilsendt en aktuell, statistisk oversigt.

- **Idéer til handlingsplan 2025-2026**

Indtil videre foreligger der ingen idéer til indsatsområder.

- **Idéer til Regionaldag 2024**

Der efterlyses også gode idéer til dette punkt. Peter Hansen foreslår, at den nye regionsrådsformand i Region Syddanmark

- **Haushalt 2025/2026**

Die Unklarheiten zum Haushalt sind in der Anlage zur Tagesordnung aufgelistet.

Das NETE-Projekt wurde fristgerecht beim Interreg-Sekretariat eingereicht. Ein Beschluss wird erst im Dezember 2024 erwartet. Das geplante Pontifex-Projekt soll für juristische Kompetenzen und für aktualisierte Lösungen bestimmter Fälle für das gesamte Interreg-Gebiet (also auch die Fehmarnbelt-Region) sorgen.

In Bezug auf künftige Sitzungsformate wurde der Wunsch geäußert, die GRU-Sitzungen weiterhin physisch stattfinden zu lassen, wogegen die Verwaltungsgruppensitzungen vielleicht mehr online stattfinden könnten. Hybride Sitzungen sind schwer durchführbar aufgrund des Dolmetschens.

- **Bericht aus den Ausschüssen**

Der Bürgerprojektefonds läuft sehr gut, hierunter insbesondere der Transportpool. Eine aktuelle, statistische Übersicht wird an die Verwaltungsgruppe gesendet.

- **Ideen Handlungsplan 2025-2026**

Bisher gibt es noch keine Ideen für thematische Schwerpunkte.

- **Ideen Regionaltag 2024**

Auch für diesen Punkt werden noch gute Ideen gesucht. Vorschlag von Peter Hansen, dass sich der neue Vorsitzende des

kunne komme og præsentere sig selv. Det vil imidlertid kræve et overordnet emne.

4. Gensidig information (Her er der mulighed for at orientere de andre partnere omkring relevante informationer.)

Peter Hansen, Regionskontor & Infocenter:

- Som led i aktiviteterne vedrørende grænseoverskridende togforbindelser har Stefan Seidler taget initiativ til en såkaldt jernbanealliance med særlig fokus på overordnede målsætninger, som f.eks. tilslutning til fjerntrafikken. Den 28.5.2024 vil der blive lagt ud med et rent politisk statementmøde. Regionskontoret er vært for mødet. Der er inviteret ca. 30 personer fra den politiske top, herunder også deltagere fra Berlin. Mødet afholdes som et hybridmøde. Efter sommerperioden vil der blive afholdt et opfølgende arrangement.
- Walter Behrens, Jens Wistoft og Regionskontoret har tilbagesendt en fælles erklæring vedrørende Land Schleswig-Holsteins høring om Danmarksstrategien. Forvaltningsgruppen vil få tilsendt svaret. Derudover er der sendt separate redaktionelle ændringer/korrekturer retur til Land Schleswig-Holstein.
- Den 24.5.2024 (i mellemtiden udskudt til den 31.5.2024) afholder arbejdsgruppen om mobilitetsbarrierer på baggrund af

Regionsråd der Region Syddanmark vorstellen könnte. Dazu wäre jedoch ein übergeordnetes Thema erforderlich.

4. Gegenseitige Information (Hier besteht die Möglichkeit, die Partner über relevante Entwicklungen zu informieren.)

Peter Hansen, Regionskontor & Infocenter:

- Im Rahmen der Aktivitäten zu grenzüberschreitenden Zugverbindungen hat Stefan Seidler eine Bahnallianz gegründet, bei der es um übergeordnete Zielsetzungen, wie z.B. die Anbindung an den Fernverkehr, geht. Am 28.5.2024 wird es einen ersten Aufschlag in Form einer rein politischen Statement-Sitzung geben. Das Regionskontor ist Gastgeber dieser Sitzung. Eingeladen sind ca. 30 Personen von der politischen Top-Ebene, hierunter auch Teilnehmende aus Berlin. Die Sitzung wird hybrid durchgeführt. Nach dem Sommer soll es eine Folgeveranstaltung geben.
- Zur Anhörung der Dänemarkstrategie des Landes Schleswig-Holstein haben Walter Behrens, Jens Wistoft und das Regionskontor eine gemeinsame Erklärung zurückgeschickt. Die Antwort wird der Verwaltungsgruppe zugeleitet. Zusätzlich wurden separat redaktionelle Änderungen/Korrekturen an das Land geschickt.
- Am 24.5.2024 (zwischenzeitlich verschoben auf den 31.5.2024) findet die 3. Sitzung der AG zu Mobilitätsbarrieren aufgrund des Aktionsplans der Außenministerien von 2022 in Kiel statt.

udenrigsministeriernes handlingsplan fra 2022 sit tredje møde i Kiel.

- Til efteråret vil der igen blive afholdt et dansk-tysk møde mellem giftefogeder/personregisterførere.

Margriet Pless Jansen, Region Syddanmark:

- Til september er der planlagt et møde for fagfolk inden for råstoffer, som også vil have deltagelse af tyske repræsentanter, herunder Thorsten Roos, afdelingsleder i Kreis Schleswig-Flensburg. Margriet vil sende programmet for mødet til forvaltningsgruppen til orientering.

Nikolai Reil, Tønder Kommune:

- I slutningen af april blev der afholdt et dansk-tysk møde om digitalisering i Tønder. Der var deltagelse af repræsentanter for Land Schleswig-Holstein og Amt Föhr-Amrum.

Helge Höger, Gemeinde Handewitt:

- Dåsepant er fortsat et aktuelt og komplekst emne for Gemeinde Handewitt og Gemeinde Harrislee.

Bela Bergemann, Stadt Flensburg:

- Stefan Kleinschmidts efterfølger, Noosha Aubel, bliver taget i ed til juni. Hendes afdeling får en anden betegnelse, og det ligger ikke endeligt fast, om det internationale samarbejde vil blive

- Zum Herbst wird es wieder eine deutsch-dänische Sitzung für Standesbeamte geben.

Margriet Pless Jansen, Region Syddanmark:

- Für September ist ein Treffen für Fachleute im Bereich Rohstoffe geplant, an dem auch deutsche Vertreter*innen teilnehmen werden, hierunter Thorsten Roos, Fachbereichsleiter vom Kreis Schleswig-Flensburg. Margriet will das Programm der Sitzung an die Verwaltungsgruppe zur Kenntnisnahme schicken.

Nikolai Reil, Tønder Kommune:

- Ende April gab es eine deutsch-dänische Sitzung zum Thema Digitalisierung in Tønder. Hieran nahmen Vertreter des Landes Schleswig-Holstein und des Amtes Föhr-Amrum teil.

Helge Höger, Gemeinde Handewitt:

- Das Thema Dosenpfand ist nach wie vor ein aktuelles und komplexes Thema für die Gemeinden Handewitt und Harrislee.

Bela Bergemann, Stadt Flensburg:

- Die Nachfolgerin für Stefan Kleinschmidt, Noosha Aubel, wird im Juni vereidigt. Ihr Dezernat wird anders tituliert, und es ist bisher nicht eindeutig, ob die internationale Zusammenarbeit hier

placeret der. Hun vil dog blive medlem af bestyrelsen for Interreg-udvalget.

- Vedrørende mobilitet diskuteres en ekstra busforbindelse mellem ZOB og Padborg og ønsket om at udbygge banegården Flensburg-Weiche mod til gengæld at opgive togstoppet i Padborg.

5. Ekstraordinært forvaltningsgruppemøde – Opfølgning og næste skridt

Det næste møde skal afholdes torsdag den 12.9. Margriet skal så berette fra Region Syddanmark (var forhindret til det første møde). Bela vil ikke kunne deltage.

6. Status Udvalg for grænseregional udvikling

- På det seneste møde den 29.4.2024 blev bl.a. projektet Smile24 præsenteret, hvor det overvejes, hvordan emnet kan behandles grænseoverskridende. Omkring offentlig transport blev der orienteret om appen *nabogo*, som Sønderborg Kommune har etableret til samkørsel.
- På næste møde vil beredskab blive behandlet som emne.
- Med hensyn til emneforslag til næste år vil der blive rundsendt en rundspørge pr. mail i løbet af de kommende dage, så der kan

angesiedelt wird. Aubel wird jedoch Vorstandsmitglied des Interreg-Ausschusses werden.

- Beim Thema Mobilität wird eine zusätzliche Busverbindung zwischen dem ZOB und Padborg diskutiert sowie über den Wunsch, den Bahnhof Flensburg-Weiche auszubauen und dafür den Halt in Padborg aufzugeben.

5. Extra-Verwaltungsgruppensitzung - Nachbereitung und Ausblick

Das nächste Treffen soll am Donnerstag, dem 12.9. stattfinden. Margriet soll dann von der Region Syddanmark berichten (war beim 1. Treffen verhindert). Bela wird nicht teilnehmen können.

6. Sachstand Ausschuss für grenzregionale Entwicklung

- Auf der letzten Sitzung am 29.4.2024 wurde u.a. das Projekt Smile24 präsentiert, bei dem überlegt wird, wie das Thema grenzübergreifend bearbeitet werden kann. Beim Thema öffentlicher Personennahverkehr wurde über die App *nabogo* informiert, die Sønderborg Kommune für ein gemeinschaftliches Fahren etabliert hat.
- Die nächste Sitzung wird das Thema Gefahrenabwehr behandeln.
- Bzgl. Themenvorschläge für das nächste Jahr geht in den nächsten Tagen eine Mailumfrage heraus, um neue Themen auf die

blive opført nye emner på den eksisterende liste til forelæggelse for bestyrelsen med henblik på udvælgelse af emner.

7. Aktuelt fra Regionskontoret

- Nyt telefonsystem er taget i brug i slutningen af april 2024.
- Fire store ansøgninger til Borgerprojektforden er modtaget og bevilget i 1. halvår 2024.
- Vedrørende NETE-ansøgningen er der modtaget uddybende spørgsmål fra Interreg-sekretariatet.
- Faktureringen af partnertilskuddene til Region Sønderjylland-Schleswig for 2024 er iværksat.

8. Diverse

- Der skal findes en anden løsning end Interreg til projektet Danger 112. De indholdsmæssige aftaler skal præsenteres i Udvalg for grænseregional udvikling, og der skal findes en varig finansiering for perioden efter 2026. Borgmestrene vil blive inviteret til et uformelt arbejds møde inden sommerpausen.
- På grund af tidsmæssige hindringer blandt politikerne vil den planlagte studietur nu også kunne gennemføres for forvaltningen. Forslaget lægger op til en 36 timers tur til Femern Bælt-regionen, bl.a. med besøg på tunnelbyggepladsen.

bestehende Liste zu setzen und diese dann dem Vorstand zur Auswahl vorzulegen.

7. Aktuelles aus dem Regionskontor

- Neues Telefonsystem seit Ende April 2024.
- Vier große Anträge für den Bürgerprojektfonds im 1. Halbjahr 2024 eingegangen und bewilligt.
- Für den NETE-Antrag sind Nachfragen seitens des Interreg-Sekretariats eingegangen.
- Die Rechnungsstellung für die Partnerzuschüsse für die Region Sønderjylland-Schleswig für 2024 sind in Bearbeitung.

8. Verschiedenes

- Für das Projekt Danger 112 soll eine andere Lösung als Interreg gefunden werden. Die inhaltlichen Vereinbarungen sollen im Ausschuss für grenzregionale Entwicklung vorgestellt und eine dauerhafte Finanzierung ab 2026 gefunden werden. Die Bürgermeister*innen werden zu einem informellen Arbeitstreffen vor der Sommerpause eingeladen.
- Die geplante Studienfahrt könnte aufgrund zeitlicher Hindernisse bei den Politiker*innen nun auch für die Verwaltung durchgeführt werden. Der Vorschlag besteht aus einer 36-Stunden-Fahrt in die Fehmarnbelt-Region mit u.a. einem Besuch der Tunnelbaustelle.



Referat / Protokoll
17.05.2024 – Forvaltningsgruppe / Verwaltungsgruppe

Med venlig hilsen / Mit freundlichen Grüßen
Peter Hansen

Deltagere/Teilnehmende: **Julia Schatte**, Aabenraa Kommune, **Poul Bruun**, Haderslev Kommune, **Anne Schulz**, Sønderborg Kommune, **Nikolaj Reil**, Tønder Kommune, **Margriet Pless Jansen**, Region Syddanmark, **Bela Bergemann**, Stadt Flensburg, **Silke Alsen**, Kreis Schleswig-Flensburg, **Jan-Torge Voß**, Kreis Nordfriesland, **Helge Höger**, Gemeinde Handewitt, **Peter Hansen**, **Anne-Mette Olsen & Anja Peist**, Regionskontor & Infocenter

Afbud/Entschuldigt: **Maja Konietzko**, Amt Sødtondern, **Uwe Jessen**, Deutsche Minderheit, **Berit Erichsen**, Dansk mindretal, **Arne Rüstemeier**, Land Schleswig-Holstein

Gæster/Gäste: **Ute Schmidt** tolk/Dolmetscherin